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Kulturális menedzserképzés legalább har-
minc éve folyik Magyarországon – magyaráz-
za kérdésünkre Dr. Koncz Gábor, a Magyar
Kultúra Alapítvány igazgatója, aki jelenleg a
Modern Üzleti Tudományok Fôiskoláján
(MÜTF) tanít –, jómagam 1974 óta mûvelem
ezt a szakmát. Amikor errôl az elsô konferen-
ciát rendeztük a hetvenes évek elején, a kul-
turális menedzser kifejezés még meglehe-
tôsen idegennek tûnt, de lassan mégis
bekerült a köztudatba. A Magyar Kultúra Ala-
pítvány ennek a képzésnek egyfajta elôfutára
volt, 1980-tól itt, a Mûvelôdési Minisztérium
vezetôképzô és továbbképzô intézetében
igen határozott, tanfolyam-jellegû kulturális
menedzserképzés folyt. Több konferenciát
szerveztünk és a mai megnevezéshez hason-
ló címmel is jelentek meg kiadványaink. Kul-
turális menedzserképzés jelenleg Magyaror-
szágon egyrészt a népmûvelés szak utódja, a
fôiskolai andragógus-képzés, másrészt az
egyetemi szintû mûvelôdésszervezés elneve-
zés alatt folyik. Van, ahol rendezvényszerve-
zési ismeretek, van, ahol szervezés-vezetési
ismeretek címmel oktatják azokat a tárgya-
kat, amelyek ide sorolhatók. A diákok min-
denütt tanulnak mûvelôdés-gazdaságtant,
szervezés vezetést, reklámot, PR-t, ezekbôl
áll össze a kulturális menedzser ismerethal-
maz. Ilyen típusú oktatás van a Magyar Ipar-
mûvészeti Egyetemen is, ahol kifejezetten
iparmûvészeti menedzserképzés folyik, de
bizonyos kezdeményezések voltak a mai
Corvinus Egyetemen is. Ott, és más egyeteme-
ken, fôiskolákon nonprofit intézmények szer-
vezésével, vezetésével kapcsolatos képzés fo-
lyik – mondja a pHd fokozatú egyetemi
oktató, aki saját diákjairól igen nagy elége-
dettséggel szól. – A Modern Üzleti Tudomá-
nyok Fôiskoláján hallgatóinkat egybôl be-
vonjuk a gyakorlati munkába – fûzi hozzá.
Kulturális menedzserképzés tehát ilyen,
vagy hasonló elnevezéssel az ország majd
minden egyetemén és számos fôiskoláján fo-
lyik, s egyre több könyv is megjelenik ebben
a témában. Kiemelkedik ezek közül az az
esettanulmány-gyûjtemény, amelyet a MÜTF
jelentetett meg. – Ennek az egyik fejezete ha-
zai rendezvényeket, a másik kifejezetten kül-
földi fesztiválokat mutat be, a harmadik rész
pedig a kulturális menedzsment témájába
esô elméleti módszereket, tanulmányokat
közli – mondja Dr. Koncz Gábor, aki szerint

a Nemzeti Kulturális Alap (NKA) által támo-
gatott Fesztiválvilág címû kötet is sok tanul-
sággal szolgálhat annak, aki ilyesmivel kíván
foglalkozni. – Az NKA által támogatott nagy-
rendezvényeket rendszeres és szisztemati-
kus monitori munkával figyeljük, látogatói
szemszögû megfigyeléseket végzünk és vé-
geztetünk. Ezekrôl beszámolók, elemzések
készülnek, amelyeket a következô pályázta-
tás elbírálásánál figyelembe veszünk – ma-
gyarázza. 
– A kulturális menedzselés problémája a ko-
molyzenei életben, azon belül is a szimfoni-
kus zenekaroknál különösen elôtérbe került
az utóbbi idôben, hiszen tudjuk, hogy ezek
igen komoly anyagi gondokkal küzdenek. A
kulturális menedzser-képzésnek egyik meg-
határozó pillére a mûvelôdés-gazdaságtan,
amelynek az egyik alaptétele, hogy a komoly
mûfajú elôadó-mûvészet soha a történelem-
ben, sehol a világon nem tudott és ma sem
tud megélni a közvetlen fizetôképes kereslet-
bôl. Így tehát ezen kívül is szükség van más
jellegû, fenntartói támogatásra, az állam, az
önkormányzat, esetleg valamilyen nagy cég
segítségére, és szükség van további mecena-
túrára és viszontszolgáltatás ellenében vég-
zett szponzori támogatásra, azaz reklámra is.
A nagy probléma az, hogy számos nagyzene-
kar így is pénzügyi és szinte állandó likviditási
válsággal küzd. Ennek számos oka van, amit
többen, többféleképpen elemeznek, beleértve
jómagamat is – teszi hozzá Dr. Koncz Gábor,
aki egyébként maga is a Magyar Telekom
Szimfonikus Zenekart mûködtetô Távközlési
Zenekari Alapítvány kuratóriumának tagja.
Az egyetemi oktató szerint jól képzett kultu-
rális menedzserekre – akiknek az alapszakja
lehet akár a régi népmûvelés, akár a mai
andragógia, vagy a közgazdaságtudományok
valamelyik ága – azért van szükség, mert ôk
megfelelôen tudják szervezni az állammal és
az önkormányzattal való érvelési vitákat, fel-
készültek arra, hogy a pályázati rendszert sa-
ját hasznukra fordítsák és nem csak a fizetô-
képes keresletet próbálják megragadni,
hanem a vállalatokban, a mecenatúrában
rejlô lehetôséget is.
Amikor a mûvészeti menedzserképzés hely-
zetérôl faggatjuk, Koncz Gábor siet leszö-
gezni: az sosem tud elegendô lenni, ugyan-
akkor a meglévô képzés igen színvonalas. –
Kifejezetten iparmûvészeti menedzsereket

Menedzsereké a jövô
Kulturális menedzserképzés Magyarországon
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képeznek az Iparmûvészeti Egyetemen és az
andragógia- illetve a mûvelôdésszervezô
szakokon tizenegy helyen az országban.
Emellett számos tanfolyamon folyik ilyen
képzés, többek közt a Magyar Kultúra Ala-
pítványnál, ahol Kapocs címmel a tengeren
túli magyarok számára szerveztünk már két-
szer ilyen kurzust, s éppen most készülünk a
harmadikra. Ez abban különbözik az összes
többitôl, hogy tengerentúli és nyugat-euró-
pai és Kárpát-medencei magyarok vesznek
részt rajta, akiknek, amellett, hogy bemutat-
juk a mai magyar kulturális intézményrend-
szert, rendezvényszervezési, programszerve-
zési gyakorlati módszertani ismereteket is
közvetítünk – mondja az igazgató. 
Míg az Iparmûvészeti Egyetem képzésére
döntôen szakmabeliek járnak, a posztgra-
duális, tág értelemben vett kulturális mene-
dzserképzésekre nagyon sokféle végzett-
séggel érkeznek a hallgatók. Bár döntô
többségükben népmûvelôk, vannak közöt-
tük mûvészek, gazdasági elôképzettséggel
rendelkezôk, zenészek, képzômûvészek,
szállodaszervezôk, sôt, lelkészek is. – Az
ilyen képzésekben résztvevôk a tapasztala-
tok szerint nagyon jó eséllyel indulnak bár-
milyen posztért, akár az Európai Unió más
tagállamaiban is – fûzi hozzá Koncz Gábor.

A Modern Üzleti Tudományok Fôisko-

láján 2003-ban, holland szakemberekkel
együtt kidolgozott programmal indult a kul-
turális menedzser-képzés, tudjuk meg Dr.
Szaniszló Gábortól, a fôiskola felnôttkép-
zési igazgatójától. – Az elsô években kulturá-
lis vállalkozásszervezô elnevezéssel futó
képzést a holland MATRA programnak kö-
szönhetôen sikerült beindítani, így a holland
kulturális és marketing szakemberek szelle-
mi támogatása mellett anyagi forrásokat is
nyertünk az induláshoz. – Az eredetileg négy
szemeszteres továbbképzés idôtartamát
2007-ben lerövidítették, mert a bolognai
rendszerû új képzési szerkezetben már ke-
vésbé piacképes egy kétéves szakirányú to-
vábbképzés, de a változtatás mellett szólt az
is, hogy a hallgatók számára sok esetben a
hatszázezer forintos tandíj tette lehetetlenné
a részvételt. Most százötvenezer forint a sze-
meszterenkénti tandíj. – Bár a program elis-
mertsége nagy és a diákok is elégedettek az
oktatással, a fôiskolának szembesülnie kel-
lett a kultúra elégtelen finanszírozásával; az-
zal is, hogy a kultúra terén mûködô cégek,
különösen az állami fenntartású intézmé-
nyek nem szívesen finanszírozzák dolgozóik
továbbtanulását hosszabb távon, így a hall-
gatók általában saját maguk állják a képzési
költségeket. A résztvevôk egyik része

mûvészi területrôl érkezik, ôk a maguk me-
nedzselése végett tanulnak itt, másik részük
pedig gazdasági végzettség birtokában dönt
úgy, hogy ezen a szakterületen szeretne dol-
gozni. 
A képzés meglehetôsen gyakorlatorientált, a
különbözô területrôl érkezô oktatók esetta-
nulmányokkal, saját tapasztalataikkal segítik
a hallgatókat, akiknek egy saját kulturális
vagy médiaprojektet is meg kell valósítaniuk
tanulmányaik ideje alatt. – Az elsô évfolyam
hallgatóinak egy csoportja, amelyben volt
színháztörténész, operaénekes, filmrendezô
is, egy képzômûvészeti kiállítást szervezett a
Magyar Kultúra Alapítványnál a Várban. Erre
felfigyelt az egyik tárca vezetôje, és a kiállí-
tást, illetve a hozzá kapcsolódó zenei estet
számos további követte, ezzel nagy lökést
adva hallgatóink további karrierjéhez – me-
séli a MÜTF tagozatvezetôje. – Oktatóink
gyakorló szakemberek; a marketing tantár-
gyakat fôiskolánk rektora, Dr. Kandikó Jó-
zsef, a Magyar Marketing Szövetség alapító
elnöke tanítja. Meghatározó elôadónk a Ma-
gyar Kultúra Alapítvány igazgatója, Dr.
Koncz Gábor, de eseti jelleggel oktat nálunk
az Önszabályzó Reklámtestület fôtitkára, Dr.
Fazekas Ildikó, Reklámpszichológiát tanít
Sas István, Dr. Venczel Sándor kulturális me-
nedzsmentet, de többször oktatott nálunk
Zimányi Zsófia, a Budapesti Fesztiválköz-
pont igazgatója, Dr. Pócsik Ilona, a Reklám
Világszövetség Magyar Tagozatának elnöke,
ill. egy-egy alkalomra hívunk olyan  szakem-
bereket, mûvészeket is mint Karinthy Már-
ton, aki bemutatta, hogyan mûködik egy ma-
gánszínház, vagy Koltai Róbert, aki abba
avatta be a hallgatókat, hogyan kell egy film-
hez szponzorokat találni. – Persze a gyakor-
latot meg kell alapozni, s aki például me-
nedzsmentet nem tanult soha, az elôször
elméleti alapozó oktatáson esik át, s csak az-
tán jöhet a gyakorlat. A tevékenységek kö-
zötti boldogulást a már korábban említett
esettanulmány-kötet is segíti. – Évente több
ezer elôre megtervezett célú és forgató-
könyvû esemény szervezôi és élvezôi lehe-
tünk. Nem csak a szabadidônek, de a csalá-
di, munkahelyi, iskolai és társadalmi létnek
is meghatározóan fontos részévé váltak ezek
a rendezvények, s ezt a tényt felismerve akk-
reditálták a MÜTF hatvan órás Rendezvény-
szervezés programját – teszi hozzá Dr.
Szaniszló Gábor.

A Budapesti Kommunikációs és Üzleti

Fôiskolán (BKF) idén februárban kezdô-
dött posztgraduális diplomát adó mene-
dzser-képzés Arts & Business néven, s a si-
kerre való tekintettel szeptembertôl újabb

évfolyamot indít az intézmény. A képzés cél-
ja, hogy az itt végzett szakemberek képesek
legyenek megtalálni az utat a kulturális és az
üzleti szféra között. A BKF, akárcsak a
MÜTF, kiemelt hangsúlyt helyez a gyakorlat-
ra, a szakmai órák többsége kulturális,
mûvészeti intézményekben és vállalatoknál
zajlik; emellett nem csupán a kulturális-
mûvészeti, hanem az üzleti élet szempontjá-
ból is vizsgálja az együttmûködés lehetô-
ségeit. A kurzus aktualitását az ismertetô
szerint mi sem bizonyítja jobban, mint hogy
egyre jelentôsebb érdeklôdés mutatkozik a
vállalati szféra társadalmi szerepvállalásában
a kulturális-mûvészeti terület iránt. A hallga-
tók a fôiskola mellett múzeumokban (Szép-
mûvészeti Múzeum, Petôfi Irodalmi Múze-
um) és kulturális intézményekben (Trafó –
Kortárs Mûvészetek Háza, Millenáris), gya-
korlati szemléletû oktatók segítségével sajá-
títják el a szükséges tudást, s az érdeklôdôk
nem csupán a kulturális, de az üzleti élet ol-
daláról is megismerhetik a menedzser fel-
adatait. A BKF-en is számos neves szakem-
ber oktat, többek közt Dr. Baán László, a
Szépmûvészeti Múzeum fôigazgatója, Dr. Bí-
ró Péter docens, a BP International Business
Promotion ügyvezetôje, Schanda Beáta, a
Magyar Táncmûvészeti Fôiskola mûvészeti
menedzsere, a Nemzetközi Zenei Tanács al-
elnöke, Várhelyi Judit fôtanácsos, a Magyar
Formatervezési Tanács irodavezetôje, az
International Council of Societies of Industri-
al Design (ICsID) vezetôségi tagja, Dr. Zon-
gor Attila, az EU Kultúrpont Irodájának
vezetôje és Zsoldos Dávid, a Jeunneses Mu-
sicales elnöke; a Fidelio Média Kft.
ügyvezetô igazgatója. 
– Az egyik legnagyobb probléma, hogy az az
oklevél, amelyet a felsôoktatási intézmények
kiadnak, bizonyos helyzetekben nehezen
hasznosíthatók – mondja Kovács Géza, a
Nemzeti Filharmonikus Zenekar igazgatója,
aki az Eötvös Loránd Tudományegyetem
Bölcsészettudományi Karán szerzett hasonló
képesítést, majd sokáig tanított a mai Corvi-
nus Egyetem elôdjén és az Iparmûvészeti
Egyetemen, sôt, kultúra-gazdaságtani jegy-
zetek elkészítésében is részt vett. – A zene-
kari igazgatói posztra meghirdetett pályáza-
tok rendszerint közgazdász, jogász, vagy
mûvészeti fôiskolai, illetve egyetemi végzett-
séget követelnek meg, s a kulturális mene-
dzserképzôt önmagában nem fogadják el,
miközben pontosan az volna a célja ezeknek
a fakultásoknak, hogy éppen ezeknek a kul-
turális, mûvészeti intézményeknek legyenek
a munkatársai, vezetôi az itt végzett hallga-
tók – fûzi hozzá Kovács Géza, aki szerint az
is fontos lenne, hogy az általános kulturális
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menedzser-képzésen belül hangsúlyosabbá
váljon a mûvészeti menedzser-képzés. 
Ami a zenei végzettséggel rendelkezôket il-
leti, a kilencvenes évek elején ugyan a Liszt
Ferenc Zenemûvészeti Egyetemen is folyt
valamiféle mûvészeti menedzser-képzés,
amely elsôsorban a hallgatók személyes bol-
dogulását szolgálta, ez azonban különbözô
okokból kifolyólag abbamaradt. Batta And-
rás kérdésünkre csak annyit mondott, az in-
tézmény tervei között szerepel ennek a kép-
zésnek az újraindítása.

Bonecz Ervin, a Savaria Szimfonikus Zene-
kar közelmúltban leköszönt igazgatója a sze-
gedi Juhász Gyula Tanárképzô Fôiskolán vé-
gezte el a kulturális menedzseri képzést.
Négy éves tanulmányai alatt többek között
marketinget, szociológiát, pszichológiát,
mûvelôdéstörténetet, vállalati viselkedést ta-
nult, s ezek saját bevallása szerint nagy segít-
séget adtak az igazgatói munkához. – A taná-
rok által megadott kötelezô irodalom
nagyon hasznos volt, s a tanultak kiváló ala-
pot adtak ahhoz, hogy az ember kellô rálá-
tással és széles látókörrel rendelkezzék. Ezt
én önszorgalomból bôvítettem pénzügyi és
jogi ismeretekkel is, amelyek óriási pluszt
adtak a munkámhoz – mondja Bonecz, majd
így folytatja – egyik diploma sem elegendô
ahhoz, hogy az ember rögtön vezetô pozíci-
ót töltsön be, s ez elmondható a mi
területünkrôl is. Ha az emberben kellô el-
szántság és alázat van, akkor pár év alatt el-
juthat oda, hogy igazgató legyen valamelyik
szimfonikus zenekarnál vagy színházban. -
Bonecz szerint az ilyen diplomával ren-
delkezôk sajnos nem sok perspektívával bír-
nak, mivel a fenntartók számára ez a végzett-
ség önmagában nem elegendô, annak
ellenére, hogy a törvényben nincs erre vo-
natkozó rendelkezés. - Véleményem szerint
egy kulturális menedzseri diplomával ren-
delkezô ember megfelelô szakmai felké-
szültséggel sokkal alkalmasabb a vezetôi
tisztségre, mint az, aki csak zenemûvészeti
diplomával rendelkezik. Hibás gyakorlatnak
tartom hátrányos helyzetbôl indítani azokat
egy pályázat elbírálásakor, akik csak kulturá-
lis menedzseri diplomával rendelkeznek.
Szombathelyi pályázásomkor is felmerült a
diplomám elfogadásának a kérdése. Mivel a
fenntartók szakmailag alkalmasnak tartottak,
s a törvény nem rendelkezik egyértelmûen,
ezért a két fenntartó nekem szavazott bizal-
mat – fûzi hozzá Bonecz Ervin.

Herboly Domonkos, aki eredetileg nagy-
bôgô tanárként és kamaramûvészként vég-
zett, a Budapesti Közgazdaságtudományi

Egyetem Vezetôképzô Intézetében szerzett
másoddiplomát a Master of Business Admin-
istration (MBA) nevû képzésen. – Az MBA-n
alapvetôen üzleti vezetôket képeznek, az év-
folyamtársaim mind a versenyszférából vol-
tak, de egyébként akkor még én is ilyesmivel
foglalkoztam. Ez alapvetôen maghatározza a
szemléletmódomat, na nem azért, mert a
vadkapitalizmus szemléletét alkalmazom a
saját munkámban, hanem azért, mert az ott
tanult tantárgyak kifejezetten a vezetôképzô
oktatására voltak jellemzôek – mondja a
Debreceni Filharmonikus Zenekar igazgató-
ja, aki így a gazdasági jogtól a vezetôi szám-
vitelen a marketingen, a statisztikán, mikro-
és makroökonómián keresztül a nemzetközi
közgazdaságtanig, szervezés és vezetésig,
vállalati stratégiáig mindenfélét elsajátított ta-
nulmányai alatt. 
– Mindenek elôtt fontosnak tartom leszögez-
ni, hogy óriási káoszt látok hazánkban a me-
nedzser szó értelmezésében. Míg tizenöt-
húsz évvel ezelôtt ez a szó egy kifejezetten a
kulturális szférában tevékenykedô embert
takart, aki produkciókat adott el és vett meg,
addig késôbb átvettük azt az angolszász szó-
használatot, amelyben már az összes bizto-
sítási közvetítô is menedzsernek számít.
Nyugat-Európában ez a szó valamiféle ügy-
vezetôt, ügyvivôt takar. Például Németor-
szágban és az Egyesült Királyságban szokás
a kórházak, iskolák, kulturális intézmények
élére nem szakmabelit, hanem valamiféle
üzleti vezetôképzôt végzett igazgatót állítani.
Ezek az emberek elsôsorban a gazdálkodás-
hoz értenek, sokszor jogi végzettségûek, és a
szakmához ugyan van valamilyen kötôdé-
sük, de elsôsorban nem azzal foglalkoznak.
Magyarországon is megfigyelhetô némi el-
mozdulás ebbe az irányba, s ilyen az én pél-
dám és ha jól tudom, akkor pécsi kollégámé,
Horváth Zsolté is, bár mi mindketten rendel-
kezünk zenei végzettséggel is – magyarázza
Herboly Domonkos, aki szerint másodlagos,
hogy kinek milyen egyéb végzettsége van. –
Amikor a zenekarok intézményeirôl beszé-
lünk, figyelembe kell vennünk azt is, hogy
Magyarországon teljesen sajátos jogi és gaz-
dálkodási szabályok vonatkoznak a nem ala-
pítványi, vagy gazdasági társasági formában
mûködô együttesekre. A jellemzôen önkor-
mányzatokhoz, vagy valamilyen más, állam-,
vagy közigazgatási szervhez köthetô intéz-
ményeknek sokszor hiába van lendületes
menedzserigazgatójuk, aki remek érzékkel
boldogul a versenyszférában, az intézmé-
nyek jogállásából adódóan sokszor találkoz-
nak olyan szabályozókkal, amelyek megkö-
tik a kezüket. El tudom képzelni, hogy egy
fenntartó az általa kiírt pályázatban megkö-

vetel egy másik diplomát is, de egy intéz-
ményigazgató elsôszámú bibliája ma – az in-
tézményként mûködô vidéki együttesek ese-
tében legalábbis – akkor is a KJT lesz. Hiába
tanulok tehát marketingmenedzsmentet és
vizsgázom belôle kiválóan, ha amikor dolgo-
zom, csak úgy szervezhetem a beosztottaim
munkáját, hogy a Közalkalmazottak Jogállá-
sáról szóló törvény rendelkezéseit tartom
szem elôtt. Innentôl kezdve mindegy, hogy
valakinek hány diplomája van, a kérdés az,
el tud-e evickélni a sokszor képtelen jogi
szabályozás útvesztôiben, vagy sem. Arról
nem is beszélve, hogy az önkormányzati
fenntartású zenekarok és a vállalati kézben
lévôk irányítása között is óriási a különbség
– magyarázza a zenekar igazgató, aki sze-
rencsésnek tartja, hogy gazdasági területrôl
érkezett Debrecenbe. – Azelôtt a Brüsszeli
Magyar Kulturális Központ gazdasági
vezetôje voltam és a gazdálkodási szem-
pontból nehéz helyzetek megoldásában az
ott szerzett tapasztalat most is sokat segít.
Egy igazgatói pályázatra mindenki nyilván
azzal a szándékkal jelentkezik, hogy sokkal
több és jobb koncertet szervezzen jövendô-
beli zenekarának, javítson a mûködési kö-
rülményeken és elérje, hogy évi három CD
felvétel készüljön, de a hazai realitás sajnos
nem ez – fûzi hozzá.
Amikor arról kérdezzük, a zenekarok mai,
igen nehéz, sokszor kilátástalan anyagi
helyzetében mégis mi ösztönöz zenekarve-
zetésre valakit, aki kulturális menedzser ké-
pesítéssel zsírosabb állásban is dolgozhatna,
Herboly meglepô választ ad. – A verseny-
szférában legalább ugyanennyit, talán még
többet is dolgoztam, természetesen sokkal
több pénzért. Szerintem szükségszerû azon-
ban, hogy az ember ebbe elôbb-utóbb bele-
fárad, egy-két év után belenéz a tükörbe és
felteszi magának a kérdést: miért csinálja,
hiszen csak a pénz nem boldogít, és rájön
arra, hogy jó lenne olyasmivel foglalkozni,
aminek van értelme. A múltkor találkoztam
egy multi cég vezetô beosztású alkalmazott-
jával. Kérdezte, hát elmondtam, hogy Deb-
recenben egy zenekart és egy kórust veze-
tek, ô pedig egyszerre irigyelni kezdett. Az
ember az ilyen állásokban elôbb-utóbb el-
juthat oda, hogy szeretne olyan munkát vé-
gezni, amivel tesz valamit ezért a világért, az
országért. Ennek a szakmának is megvan-
nak a szépségei. Rengeteg küzdelem van
benne, de amikor a sok munka után össze-
jön egy-egy nagyszerû produkció, az na-
gyon jó érzés – fûzi hozzá a debreceni igaz-
gató.

Bilkei Éva
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